	What is a Whisker Pole?

As an essential component on sailboats and many yachts, the whisker pole is a form of spar that is used to help hold the clew portion of the jib when the vessel is sailing off the wind current. Here is some information about the construction of the whisker pole, and why the pole is an important part of any sailboat. 


	Что такое мартин-гик?

Мартин-гик – обязательный элемент оснастки лодки или яхты – представляет собой рангоут особой формы, необходимый, чтобы удерживать шкотовую часть стакселя, когда судно плывет против ветра. Далее приводится информация о конструкции мартин-гика и о том, почему он является неотъемлемой частью оснащения любого парусного судна.



	Whisker poles belong to a part of basic sailboat and yacht configuration that is known as a spar. Essentially, a spar is a round piece of timber or metal that is part of the basic outfitting of a sailing vessel. Along with the whisker pole, other types of spars include the masts, gaffs, yards, and booms found on the boat. Each of these different types of spars play a role in securing sails into position, so the boat can be directed in any direction desired, using air flow as the force for the movement. The whisker pole is perhaps the lightest of all the different types of spars that are in use as part of standard equipment on a sailing vessel. 


	Мартин-гик относится к  рангоуту -  части базовой комплектации лодок и яхт. Рангоут представляет собой кусок дерева или металла круглой формы, который является элементом базовой оснастки парусного судна. Наряду с мартин-гиком, к оснащению лодки относятся также мачты, гафели, реи и гики. Каждый вид рангоута имеет свое значение для удержания парусов в нужном положении, чтобы судно можно было направить в любую сторону, используя потоки ветра как движущую силу. Мартин-гик, пожалуй, самый легкий среди всех разновидностей рангоутов, составляющих часть базового оборудования парусного судна.



	Whisker poles themselves are also constructed using hardwood that has been sealed against moisture and humidity. Some versions of the whisker pole are constructed using steel and similar hard metals. Like their wooden counterparts, the metal whisker pole will be treated and sealed, so that the material will withstand corrosion from the elements. Held in place with a series of bolts, it is not unusual for a spare whisker pole to be stowed somewhere on the sailing vessel, in the event that any type of damage does occur during the voyage. 


	Мартин-гики изготавливаются из древесины твердых пород, просмоленной для защиты от влаги и сырости. Некоторые модификации мартин-гиков выполняют из стали и сходных твердых сплавов. Как и экземпляры из дерева, металлические мартин-гики смолят, чтобы материал не подвергался коррозии. Зачастую на парусном судне имеется запасной мартин-гик, прикрепленный к  месту болтами, на случай, если во время плавания оснастка будет повреждена.



	The main function of the whisker pole has to do with the proper securing and operation of the jib sail. As a triangular shaped sail, the jib helps to control the speed and direction of the sailboat or yacht during sailing. The whisker pole provides a connection between the main mast and the front section of the vessel, allowing the jib sail to be fully unfurled for use in catching the wind. 


	Основное назначение мартин-гика – обеспечение правильного расположения и работы стакселя. Стаксель – парус треугольной формы – помогает контролировать скорость и направление движения судна во время плавания. Мартин-гик связывает грот-мачту с передней частью судна, позволяя стакселю полностью раскрыться, чтобы поймать ветер.



	The dimensions of the whisker pole are fairly standard, so there is no problem in obtaining the right length for most sailing vessels. Marinas usually keep a number of different sizes in stock, so replacements are readily available when needed. Also, most shipbuilding companies will also manufacture a line of whisker pole types that are custom designed for the sailboats they build and sell. 


	Размеры мартин-гиков стандартные, поэтому трудностей с подбором нужной длины для большинства парусных судов не возникает. В мастерских по ремонту судов, как правило, есть в наличии все размеры, поэтому при необходимости в любой момент можно произвести замену. Кроме того, большинство судостроительных верфей изготавливает серию мартин-гиков, предназначенных для парусников собственного производства. 



